

# လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ

ဝါ တီ စည်း ရုံး ရေး စာ စဉ်



ဒီဇင်ဘာ ၂၀၂၄



December, 20



## တော်လှန်တဲ့ပြည်သူတွေလူရာမဝင်သေးသ၍....

ဗူးတောင်းနှစ်လို့ ဇောင်းခြမ်းပေါ် တော်လှန်တဲ့ ပြည်သူတွေ လူရာမဝင်သေးသ၍ ... ဆိုတဲ့ မိတ်ဆွေရဲဘော်ကြီးတဦးရဲ့ သီချင်းစာသား အမှတ်ရတယ်။

၂၀၂၁ - နွေဦးတော်လှန်ရေးရဲ့ အခရာအကျဆုံး အနှစ်သာရဟာ စစ် ၃ စစ် စိုးမိုးမှုကို ဗမာမြေပေါ်မှာ အပြီးအပိုင်ဖျက်သိမ်းရေး ဖြစ်တယ်။ ဒါမှ လုပ်စားကိုင်စား ဗမာ့လူထုကြီးအတွက် လူချင်းတူတူဘဝကို ရကြမှာ ဖြစ်တယ်။ နိုင်ငံရေးဝေါဟာရတွေ လှိုင်ဘောလယ်အောင် မပြောတတ်ပေမယ့် ဗမာပြည်သမိုင်းလက်တွေ့အရ လူထုကြီးဟာ ဘဝအသိနဲ့ တော်လှန်ပုန်ကန်မှုကို စ'ခဲ့ကြတာပဲ။ စစ်ပန်းသည်ဖြစ်စေ၊ တိုက်ပွဲ အီ'သည်ဖြစ်စေ လူမျိုးစုံ ဗမာပြည်သူတွေရဲ့ ဘဝအသိဟာ စစ်အုပ်စုကို မလိုချင်ဘူးဆိုတာ အခြေတကျ ခိုင်မာသွားခဲ့ပြီ။ ဒါ့ကြောင့် အင်အား၊ လေ့ကျင့်သား ဝ' နေတဲ့ တပ်ဖွဲ့၊ လက်နက်၊ ခန့်ဥစ္စာ စတဲ့ အပေါ်စီးရမှုတွေ သာလွန်ချက်ရှိနေတဲ့ စစ်အုပ်စုဟာ ဘုန်းဘုန်းကျ စစ်မရှုံး သေးပေမယ့် စစ်အနိုင်တိုက်နိုင်စွမ်း မရှိတော့တာ စစ်မြေပြင်တိုင်းမှာ အထင်အရှား မြင်နေရပြီ။

လူမျိုးစုံဗမာပြည်သူတွေနဲ့တူတူ ကိုယ်ကျိုးစွန့်၊ အသက်စွန့် တိုက်ပွဲဝင်ခဲ့ကြ၊ ဝင်နေကြတဲ့ ပါတီရဲဘော်များကို ပါတီက ဂုဏ်ယူ ချစ်ခင် ကျေးဇူးတင်မဆုံး ရှိတယ်။

ပါတီနဲ့ ရဲဘော်တို့ရဲ့ တိုက်ပွဲဟာ အထက်ကဆိုခဲ့သလို စစ် ၃ စစ် စိုးမိုးမှုကို ဗမာမြေပေါ်မှာ အပြီးအပိုင် မဖျက်သိမ်းနိုင်သေးသ၍ ချွေး သွေး မျက်ရည်တွေနဲ့ တော်လှန်ခရီးကြမ်း ဆက်ကြရဦးမှာပဲ။ ဒါ လူမျိုးစုံဗမာပြည်သူတွေ ရွေးချယ်လိုက်တဲ့ လမ်း၊ နိုင်ငံရေးအရ သမိုင်းအရ မှန်ကန်တဲ့လမ်း၊ တနည်း အားဖြင့် ပါတီဖြတ်သန်းရမယ့် လမ်း၊ ရဲဘော်တို့ရဲ့လမ်းပဲ ဖြစ်တယ်။

ဒီနေရာမှာ ပါတီရဲ့ မှု၊ လမ်းစဉ် လုပ်ငန်းစဉ်၊ အခြေခံနိုင်ငံရေးရပ်တည်ချက်တွေကို ရဲဘော်များ မမေ့မလျော့ မပေါ့မဆ နှလုံးသွင်းနိုင်ကြမယ်လို့ ယုံတယ်။ ကြယ်လေးလုံးရဲ့ သားကောင်း သမီးမွန်များဟာ ဆုပ်ထားတဲ့ လက်တွေ့ကို ဖြည့်လျှော့ကြမှာ မဟုတ်ဘူးလို့ ချစ်ခင်လေးမြတ်မှုအပြည့်နဲ့ ယုံကြောင်း ပြောချင်တယ်။

ဘယ်အထိလဲ၊ ရဲဘော်တို့... တော်လှန်တဲ့ ပြည်သူတွေ လူရာမဝင်သေးသ၍ ... အထိဟေ့။

ရည်ညွှန်း ။ ။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ၏ အခြေခံနိုင်ငံရေးရပ်တည်ချက်၊ အထွေထွေ နိုင်ငံရေးသဘောထား (၂၀၂၁)၊ လတ်တလောလုပ်ငန်းစဉ် (၂၀၂၁)။



# စစ်ကြောရေး

စောဝင်း

စစ်ကြောရေး လို့ ဆိုတာနဲ့ နိုင်ငံရေး မပတ်သက်တဲ့ သာမန်နိုင်ငံသား ပြည်သူတွေအကြားထိ ငရဲခန်းဆိုတဲ့အသံ ပေါ်လာတတ်တယ်။ စစ်အုပ်စုအဆက်ဆက်က လက်သံပြောင်ပြောင် ရက်စက်ခဲ့ကြ တာကိုး။

အခုပြောမှာက လူပုဂ္ဂိုလ်တဦးရဲ့ စစ်ကြောရေးဖြတ်သန်းမှု မဟုတ်ဘူး။ ကြားဖူး လေ့လာဖူး သလောက် စောမောင် - ခင်ညွန့်တို့ လက်စွမ်းပြခဲ့ကြတဲ့ အဲ့ဒီဖြတ်သန်းမှုတချို့အကြောင်း ပြုစုကြည့်တာပဲ။ (၁၉၈၈ - ၂၀၀၄) ကာလမှာ ထောက်လှမ်းရေးတာဝန်ယူခဲ့တဲ့ ဗိုလ်ခင်ညွန့် ကျူးလွန်ခဲ့တဲ့ ရာဇဝတ်မှုတွေ ဆိုရင် ပိုတိကျမယ် ယူဆပါတယ်။

အဲ့ဒီကာလ နိုင်ငံရေးအရ အာခံ အံ့တုသူအပေါင်းကို တံမြက်လှည်းသလို သိမ်းကျုံး ဖမ်း နှိပ်စက်၊ အသက်ဆုံးကြရ တာတွေ ကြားဖူး သိဖူးနိုင်တယ်။ တကယ်ပဲ ဘာမဟုတ်တဲ့ ဝဲကိုက်နာကအစ အသက်ဆုံးတဲ့အထိ ပညာရှိနှိပ်စက်မှုတွေ ရှိခဲ့တယ်။ (ကရင်အမျိုးသား စောဆမိတ် - ဘိုကလေး)

ကျနော် အမှတ်အသားအရ စစ်ကြောရေးမှာ စစ်အုပ်စုရဲ့ ရန်သူ၊ ပြည်သူ့ဘက်သားတွေဟာ အခြေခံအားဖြင့် အမျိုးအစားအုပ်စု ၃ စု (သဏ္ဍာန် ၃ မျိုး) စစ်ကြော နှိပ်စက်မှုဒဏ် ခံကြရတယ်။

ပထမဆုံး အမျိုးအစားကတော့ စစ်တပ်ရဲ့ မတော်မတရားမှုကို မခံချင်စိတ်နဲ့ အာခံကြတဲ့သူတွေ။



လူငယ် ကျောင်းသားအများစု ဖြစ်နိုင်တယ်။ “အလုပ်ရှုပ်အောင် လုပ်သူတွေ၊ သေရင် သေပစေ” သဘောထားနဲ့ စဖမ်းပြီ ဆိုကတည်းက အတင်းရိုက် ထိုးကြိတ် စသဖြင့် သေ’အထိ ဖြစ်ကြတယ်။ “လုံခြုံရေး”ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်အောက်မှာ ဖမ်းသွားမှန်းလည်း လူမသိရ၊ ဘယ်ရောက် ဘယ်ပေါက်လို့ ဘယ်အခြေ ဆိုက်နေတာလဲ ဘယ်သူမှ တိတိကျကျ မသိနိုင်တော့ ကျိုး ကန်း သေကြေကြလည်း စာရင်းပျောက် အင်းပျောက်ပေါ့။ ဒီလူတွေ အများစုဆီက စစ်အုပ်စုဟာ ဘာအချက်အလက်မှ ရရှိ မမျှော်လင့်ဘူး။ အထက်မှာဆိုခဲ့သလို “အလုပ်ရှုပ်သူတွေ”အဖြစ် ရက်စက်တာပဲ။ (ခွင်းချက်တချို့ ရှိနိုင်ပါတယ်။)

ဒုတိယကတော့ တစ်စုံတရာ အချက်အလက် ရနိုင်တယ်။ သို့ပေမယ့် ထင်ရှား လူသိများသူတွေ ဖြစ်နေပြန်တော့ ဖမ်းထားတယ်။ ထောက်လှမ်းရေး-စစ်ကြောမှု ဖြတ်နေတယ်လို့ နောက်ကျန်သူများက တစွန်းတစ ရိပ်မိနိုင်သူတွေ။ သူတို့ကတော့ မတော်တဆ လက်လွန်ခြေလွန် အနည်းအကျဉ်းကလွဲရင် သေတာ နည်းတယ်။ အချက်အလက် ညှစ်ထုတ်ဖို့ မချိမဆန်တော့ ခံကြရတယ်။

တတိယနဲ့ နောက်ဆုံးအုပ်စုကတော့ စစ်အုပ်စုအဖို့ သမိုင်းနဲ့ချီပြီး ရန်ဘက်ဖြစ်ခဲ့တဲ့ နိုင်ငံရေး သမားတွေ။ သူတို့ကတော့ အချက်အလက်အားဖြင့် အဖိုးတန်တာ ရကောင်းရနိုင်သူတွေ ဖြစ်သလို သေချင်သေ - ကိုယ့်နာမည် ပျက်ချင်ပျက်ဆိုတဲ့ သဘောထားနဲ့ အပြင်းထန်ဆုံး ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှု တွေကို ရင်ဆိုင်ကြရတယ်။ မသေလည်း လူစဉ်မမီ ဖြစ်ကြရ၊ ပတ်သက်ဆက်နွယ်တဲ့ မိသားစု၊ ဆွေမျိုး၊ မိတ်ဆွေများအထိ ဘဝပျက်သည်အထိ ရန်ရှာခံကြရတယ်။ စစ်ကြောရေးကို လွန်လို့ ထောင် တရားဝင် ချပြီးတော့လည်း မလိမ့်တပတ် နည်းမျိုးစုံနဲ့ ထောင်ထဲမှာ မတော်တဆ အသက်ဆုံးအောင် စနစ်တကျ သတ်ဖြတ်ခံကြရတယ်။

ယေဘုယျကတော့ စစ်ကြာရေးဆိုတာ ဖမ်းသွားမှန်းလည်း လူမသိရ၊ ဘယ်ရောက် ဘယ်ပေါက်လို့ ဘယ်အခြေ ဆိုက်နေတာလဲ ဘယ်သူမှ တိတိကျကျ မသိနိုင်၊ တရားဝင် ထောင်တန်းချခံရပြီ ဆိုရင်တော့ လူသိရှင်ကြား (အနိမ့်ဆုံး မီဒီယာတွေ သိနိုင်) ဆိုတာမျိုးမို့ ကိုယ်က တတိယအမျိုးအစားထဲ မပါရင် အသက် လုံခြုံသင့်သလောက် လုံခြုံနိုင်တယ်။ ( ဒီနေရာလည်း ခွင်းချက်တချို့ ရှိနိုင်တယ်။) အဲ့ဒီ တတိယအမျိုးအစားအတွက်ကတော့ ရန်သူလက် ကျ’ပြီ ဆိုတာနဲ့ ငရဲခန်းအပြင် သင်္ချိုင်းအထိ လမ်းပွင့်သွားတာပဲ။

မှတ်သားမိသလောက် စစ်အုပ်စုရဲ့ စစ်ကြောရေးဆိုတာကို ခဲခြစ်ပုံကြမ်း ရေးကြည့်တာ။ ဖြည့်စရာ ပြင်စရာ တွေတော့ ဖြည့်ကြ၊ ပြင်ကြပေါ့။။

**စောဝင်း**



# ဘုံသဘောထားကိုချမှတ် စစ် ၃ စစ်ကိုအမြစ်ဖြတ်

## လူ့ဘောင်သစ် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (DPNS)



### ပါတီဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခြင်း၂၆နှစ်ပြည့်အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားတွင် ဦးအေးလွင် (အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအတိုင်ပင်ခံကောင်စီ - NUCC) ပြောကြားသည့်အမှတ်တရစကား

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ ခေါင်းဆောင်များ ပါတီဝင်ရဲဘော်များ အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်လာကြတဲ့ ခေါင်းဆောင်များအားလုံးကို မင်္ဂလာပါလို့ ဦးစွာ နှုတ်ခွန်းဆက် ပါရစေ။

ကျနော်ကတော့ ရဲဘော် အေးလွင်ပါ။ ABSDF တပ်မှာ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်ကော်မတီဝင် တဦးဖြစ်သလို ABSDF တပ်ရဲ့ကိုယ်စား NUCC မှာ ကောင်စီဝင်အဖြစ် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနေ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ ဂုဏ်ယူရမယ့် နေ့ထူးနေ့မြတ်ဖြစ်တဲ့ (၃၆) နှစ်ပြည့်မြောက်တဲ့ အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားမှာ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအတိုင်ပင်ခံကောင်စီ (NUCC) ကိုယ်စား စကားပြောခွင့်ရတဲ့အတွက်လည်း အထူးပင် ကျေးဇူးတင် ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်မိပါတယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ ကျွန်တော်တို့ ရှစ်လေးလုံး မျိုးဆက်ကနေ ပေါ်ပေါက်လာတဲ့ ကျနော်တို့ရဲ့ ညီအစ်ကို ရဲဘော်ရဲဘက်ပါတီ တခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ပထမဦးစွာ ပြောချင်တာက (၃၆) နှစ်တာခရီးကြမ်းမှာ အသက် ၁၀ ခန္ဓာတွေ ပေးဆပ်စွန့်လွှတ်ခဲ့ကြတဲ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီ ရဲဘော်အပေါင်းကို ဦးညွှတ်အလေးပြုပါတယ်။ ယခုအချိန်ထိလည်း အခက်အခဲ အကြပ်အတည်း အမျိုးမျိုးကြားထဲကနေ ကြံ့ကြံ့ခံရပ်တည် တိုက်ပွဲဝင်နေကြတဲ့ ပါတီခေါင်းဆောင်နဲ့ ပါတီဝင်ရဲဘော် အပေါင်းကိုလည်း အထူးပင် လေးစားဂုဏ်ပြုလိုပါတယ်။



လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ စစ်အာဏာရှင်ဖျက်သိမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေး ရရှိရေးတို့အတွက် ရှစ်လေးလုံးလူထုအရေးတော်ပုံမှာ ရဲဝံ့စွာ တိုက်ပွဲဝင်ခဲ့ကြတဲ့ ကျောင်းသားများ၊ လူငယ်များ၊ ပြည်သူများနဲ့ စတင်ဖွဲ့စည်းခဲ့တဲ့ ပါတီဖြစ်တဲ့အတွက် လူထုလိုအပ်ချက်ဖြစ်တဲ့ စစ်အာဏာရှင် စနစ် အကုန်အစင် ဖျက်သိမ်းရေး၊ ဒီမိုကရေစီနှင့် လူ့အခွင့်အရေး ပြည့်ဝဖို့ တန်းတူရေးနဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့် အပြည့်အဝရရှိစေရန် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးကို တစိုက်မတ်မတ် ဆောင်ရွက် နေပြီး မပြီးဆုံးသေးတဲ့ တော်လှန်ရေးခရီးကို တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် တော်လှန်ရေး အဖွဲ့အစည်းများ အပါအဝင် နွေဦးတော်လှန်ရေးအင်အားစုတွေနဲ့ အတူလက်တွဲပြီး စုစည်းစည်း ဆောင်ရွက်တိုက်ပွဲဝင်နေတဲ့ အတွက်လည်း လေးစားတန်ဖိုးထား ဂုဏ်ပြုလိုပါတယ်။

ကျနော် ဒီမှာ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့သမိုင်းကို အများကြီး မပြောလိုပါဘူး။ ဘာဖြစ်လို့လဲ ဆိုတော့ စစ်ချင်းမှာပဲ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ တော်လှန်ရေးဖြစ်တည်သန်းမှုသမိုင်းကို တင်ပြခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ ကျွန်တော်တို့ လူထုအရေးတော်ပုံ၊ လက်နက်ကိုင် တော်လှန်ရေး၊ မြေပေါ်မြေအောက် လှုပ်ရှားမှုအပါအဝင် တပ်ပေါင်းစုပေါင်းစုံမှ နိုင်ငံရေး၊ စစ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ သံတမန်ရေး၊ တိုက်ပွဲသဏ္ဍာန်ပေါင်းစုံနဲ့ ဆက်စပ်ပူပေါင်း တိုက်ပွဲဝင်ခဲ့တာကိုလည်း အသိအမှတ် ပြုပါတယ်။ ထူးခြားတာတခုက လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးမှာ လည်း ဆက်စပ်ပူပေါင်းဆောင်ရွက်နေခဲ့တာ၊ နေတာကလည်း အခြားသောပါတီတွေနဲ့ မတူတဲ့ ထူးခြားမှုတခုပါပဲ။ အဲ့လိုပဲ ဂုဏ်ပြုမှတ်တမ်းတင်ချင်ပါတယ်။ ကျနော်ကိုယ်တိုင်လည်း အဲ့လိုပဲ မှတ်ယူ ထားပါတယ်။

တဆက်တည်းပြောရရင် ကျွန်တော်တို့ ၁၉၉၀-၂၀၁၀ ရွေးကောက်ပွဲအပြီး စစ်အုပ်စုက အနိုင်ရပါတီတွေကို အာဏာမအပ်တဲ့အပြင် စစ်အာဏာရှင်စနစ် ဖျက်သိမ်းရေးမှာ တက်တက်ကြွကြွနဲ့ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခဲ့တဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေ၊ ရဲဘော်တွေ၊ ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေကြတဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေ၊ ရဲဘော်တွေကို အကြမ်းဖက်ဖမ်းဆီး သတ်ဖြတ် ဖိနှိပ်ရက်စက်မှုတွေနဲ့အတူ နိုင်ငံရေးပါတီတွေရဲ့ လွတ်လပ်စွာ လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်ခွင့်တွေ ဆုံးရှုံးလာတဲ့အခါမှာတော့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာလည်း ERO တွေရဲ့ လွတ်မြောက်နယ်မြေတွေဆီ ရောက်လာတော့ တပ်ပေါင်းစုအသီးသီးမှာ တက်ကြွစွာ ပူးပေါင်း ပါဝင်ရင်းနဲ့ အခက်အခဲ အကြပ်အတည်းများစွာထဲကနေ ရည်မှန်းချက်ပန်းတိုင်ရောက်အောင် သွားနေ တာကိုလည်း မျက်ဝါးထင်ထင် တွေ့မြင်နေရတဲ့အတွက် ထပ်လောင်းလေးစား ဂုဏ်ပြုပါရစေ။

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ အထွေထွေနိုင်ငံရေးဦးတည်ချက်မှာ ပါဝင်တဲ့ စစ်အာဏာရှင်စနစ် အကုန်အစင်ဖျက်သိမ်းရေး၊ တန်းတူရေးနှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်တို့ကို အာမခံနိုင်တဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ ပြည်ထောင်စုတည်ဆောက်ရေး ဦးတည်ချက်များဟာ လက်ရှိ နွေဦးတော်လှန်ရေးကာလရဲ့ အဓိက ဦးတည်ချက်များဖြစ်တဲ့၊ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအတိုင်ပင်ခံကောင်စီရဲ့ မျှော်မှန်းချက်များလည်း ဖြစ်တဲ့ အတွက် လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီအနေနဲ့ ဘုံရည်မှန်းချက်တူသည့် အစုအဖွဲ့များနှင့်အတူ NUCC မှာ တက်ကြွစွာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေခြင်းနဲ့ ဒုတိယအကြိမ် ပြည်သူ့ညီလာခံ ဆုံးဖြတ်ချက် အဆက်ဖြစ်တဲ့ NUCC ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေး၊ NUCC Reform လုပ်ငန်းစဉ်တွေမှာလည်း NUG၊ CRPH အပါအဝင် သက်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများနဲ့ ဆက်စပ်ညှိနှိုင်း ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေတဲ့ နေရာမှာလည်း ကျရာအခန်း



ကဏ္ဍကနေ ပါဝင်ဆောင်ရွက်နေတာကိုလည်း လေးစားတန်ဖိုးထားမိပါတယ်။ ကျနော်တို့ တော်လှန်ရေးမှာ အာသာချက်တွေ၊ အားနည်းချက်တွေနဲ့ အခက်အခဲတွေ ဘယ်လိုရှိနေပါစေ။ ကြံ့ခိုင်စွာ ရပ်တည်ရင်း ညီညွတ်ရေးကို ရှေ့ရှုကာ ဘုံနိုင်ငံရေးရည်မှန်းချက်ဖြစ်တဲ့ စစ်အာဏာရှင်စနစ်အပါအဝင် အာဏာရှင် စနစ်မှန်သမျှ အကုန်အစင်ဖျက်သိမ်းရေးနဲ့ တန်းတူရေးနဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ကို အပြည့်အဝ အာမခံနိုင်တဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေးအတွက် အစွမ်းကုန် ကြိုးစား ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် ကြဖို့နဲ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ (၃၆) နှစ်ပြည့် အထိမ်းအမှတ်နေ့အဖြစ် တော်လှန်ရေး ခေါင်းဆောင်များ၊ ရဲဘော်များနဲ့ အဖွဲ့အစည်းအသီးသီးကို ကျနော်တို့ NUCC က တိုက်တွန်း တောင်းဆို လိုပါတယ်။

နောက်ဆုံးအနေနဲ့ ပြောလိုတာကတော့ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအတိုင်ပင်ခံကောင်စီ အနေနဲ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ နိုင်ငံရေးမူဝါဒများ၊ နိုင်ငံရေးစံနှုန်းများကို အလေးအနက် အသိအမှတ်ပြုပြီးတော့ တန်းတူရေးနဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ကို အပြည့်အဝ အာမခံနိုင်သော ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု တည်ဆောက်ရေး၊ စစ်အာဏာရှင်စနစ်အပါအဝင် အာဏာရှင်စနစ်မှန်သမျှ အဆုံးသတ်ရေးတို့အတွက် နည်လမ်းပေါင်းစုံဖြင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်တယ်လို့ ကျနော်တို့ NUCC ကိုယ်စား ပြောလိုပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ပါတီရဲ့ (၃၆) နှစ်တာ တော်လှန်သစ္စာအတွက် အလေးအနက် ဦးညွှတ် ဂုဏ်ပြုပါကြောင်းလည်း ကျနော် ပြောလိုပါတယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ အခွန်ရှည်ပါစေကြောင်းလည်း ဆုတောင်းမေတ္တာ ပို့သအပ်ပါတယ်။ ပြည်သူလူထုကြီးနဲ့ တော်လှန်ရေး ရဲဘော်အပေါင်း ကျန်းမာချမ်းသာပြီး ပြည့်စုံပြီး ဘေးကင်းလုံခြုံကြပါစေလို့ ဆုတောင်းမေတ္တာ ပို့သရင်း နိဂုံးချုပ်ပါရစေ။

အားလုံးကို အထူးပင်ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။





# ပတဏးမှုကိုကြံကြံခံတွန်းလှန်နေသည့် အမျိုးသမီးများ ( အပိုင်း - ၂ )

## ဒေါ်နင်းနင်းဗွေး ( တွဲစက်အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး၊ လှူဒါန်းသစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ )

သံလွင်ခက် (ကွပ်ပျစ်စကားပိုင်း) အောက်တိုဘာ၊ ၂၀၂၄

**မေး။ ။** ဆရာမ စောစောက ပြောသွားတာလေး သဘောကျတယ်။ ကျမတို့အမျိုးသမီးတွေမှာ စွမ်းအားရှိတယ်။ မတူညီတဲ့ စွမ်းအားရှိတယ်ဆိုတာပေါ့။ စစ်ဘေးဒုက္ခသည်စခန်းတွေကို ကြည့်လိုက်တဲ့အခါ အခက်အခဲတွေရှိတယ် ဆိုပေမယ့် အမျိုးသမီးဦးဆောင်တဲ့ စစ်ရှောင်စခန်းတွေဆိုရင် စားနပ်ရိက္ခာလုံလုံမှုက တခြား စစ်ရှောင်စခန်းတွေထက် ပိုတယ်လို့ ပြောလို့ရတယ်။ ကျမတို့အမျိုးသမီးတွေ၊ လက်ရှိအချိန်မှာ ဒုက္ခတွေ အခက်အခဲတွေ ခံစားနေရတဲ့ အမျိုးသမီးတွေကို ဆရာမအနေနဲ့ အကြံပြုချက် အားပေးစကား ပြောပြပေးပါဦး။

**ဖြေ။ ။** ကျမတို့ရဲ့ လက်တွေ့ အတွေ့အကြုံတွေအရ ကိုယ်ကိုယ်တိုင်လည်း ဖြတ်သန်းခဲ့ရတဲ့ အခြေအနေ တွေအရဆိုရင် အမျိုးသမီးတွေမှာ ပင်ကိုယ်ဗီဇသဘာဝအရကိုက အမျိုးသားများထက် ပိုပြီးတော့ စေ့စပ် သေချာမှုနဲ့ စီမံခန့်ခွဲမှုအပိုင်းမှာ ပိုအားကောင်းတယ်ဆိုတာ တွေ့ရတယ်။ အဲ့ဒီအချက်တွေကို ကျမတို့ ကိုယ်ကိုယ်တိုင် သိပြီးတော့ သေချာအသုံးပြုနိုင်ဖို့လိုတယ်လို့ ထင်တယ်။ လူ့သဘာဝဆိုတာ အခက်အခဲတွေ ကြုံတဲ့အခါမှာ ကျော်လွှားသွားနိုင်တဲ့အစွမ်း တုန့်ပြန်နိုင်တဲ့အစွမ်း ထွက်လာတယ်လို့ အတွေ့အကြုံအရ သိရတယ်။ စီမံခန့်ခွဲမှုအပိုင်းမှာဆိုရင်လည်း သူတို့က ပိုပြီး စေ့စေ့စပ်စပ်နဲ့ စီမံခန့်ခွဲနိုင်တယ်။ ချိတ်ဆက် နိုင်တယ် ဆိုတာ အင်မတန်အားကောင်းတဲ့ကိစ္စ ဖြစ်တယ်။

အခွင့်အရေးဆိုတာ တောင်းယူလို့မရဘူး။ တိုက်ယူမှုရတယ်လို့ ပြောကြတယ်။ အဲ့ဒါက ကျမတို့ရဲ့ တကယ့်လက်တွေ့ကနေ ပေါ်ထွက်လာတဲ့၊ ကျမတို့နိုင်ငံရဲ့ ဖိနှိပ်ခံရမှုအခြေအနေကနေ ပေါ်ထွက်လာတဲ့ စကားလို့ ထင်တယ်။ ဒါပေမဲ့ တဖက်မှာဆိုရင်လည်း အခွင့်အရေးဆိုတာက လူတိုင်းလူတိုင်းမှာ ရှိတယ်လို့ ကျမမြင်တယ်။ လူတိုင်းလူတိုင်းက လူ့အခွင့်အရေး၊ လူ့ဂုဏ်သိက္ခာနဲ့အညီ နေထိုင်ခွင့်ရှိတယ်။ ဗမာ တိုင်းရင်းသားပဲဖြစ်စေ၊ ဗမာမဟုတ်သော အခြားတိုင်းရင်းသားပဲဖြစ်စေ၊ တန်းတူညီမျှမှုတို့၊ လွတ်လပ်မှုတို့၊ အမျိုးသားသွေးစည်းညီညွတ်မှုတို့ဆိုတာ တကယ်ကို ရှိသင့်ရှိထိုက်တဲ့ အခြေအနေဖြစ်တယ်။ အဲ့ဒါတွေ မရှိလို့၊ နိုင်ငံရေးအရ ပြောလို့မရလို့ လက်နက်ကိုင်ပြီး တိုက်ပွဲဝင်နေကြရတာဖြစ်တယ်။ အဲ့ဒီမှာ အမျိုးသမီးတွေအများကြီး ပါကြတယ်။ နေရာပေါင်းစုံ ကဏ္ဍပေါင်းစုံကနေ ပါကြတယ်။ ပါတဲ့အခါမှာ သူတို့ရဲ့ စွမ်းရည်တွေကို အခုကာလမှာ ပိုပြီးတော့ ထင်ထင်ရှားရှား တွေ့မြင်လာနိုင်တာက အင်မတန်မှ ကောင်းတဲ့ကိစ္စ ဖြစ်တယ်လို့ ပြောချင်တယ်။

နောက်တခုကကျတော့ အမျိုးသမီးများရဲ့ပါဝင်မှု ဆိုတဲ့နေရာမှာ တိုက်တွန်းချင်တာရယ်။ နောက်တခုက နိုင်ငံရေးမှာလည်း အရေးကြီးတယ်လို့ ကျမ ယုံကြည်ယူဆတဲ့အချက် ဖြစ်ပါတယ်။ ကျမတို့နိုင်ငံမှာဆိုရင် အမျိုးသမီးထုက နိုင်ငံ့လူဦးရေရဲ့ ရာခိုင်နှုန်း ၅၀ ကျော် ဖြစ်တယ်။ ဒီလောက်တောင်





အားကောင်းတဲ့ အမျိုးသမီးထုကြီးက ကိုယ့်ကိုယ်ကို ဒုတိယတန်းစားနရာမှာ ထားမယ့်အစား အခုလိုမျိုး ပါဝင်လာကြတာ အင်မတန်ကောင်းတယ်။ အဲ့ဒီပါဝင်မှုကို ဆက်ပြီးတော့ သယ်ဆောင်သွားနိုင်ဖို့ လိုတယ်လို့ မြင်တယ်။ အဲ့ဒါမှသာ ကျမတို့နိုင်ငံမှာရှိတဲ့ ဘယ်လိုကိစ္စမျိုးကိုမဆို ပြုပြင်ပြောင်းလဲတဲ့နေရာမှာ တကယ်ကို ထိထိရောက်ရောက် လျင်လျင်မြန်မြန် လုပ်နိုင်လိမ့်မယ်လို့ ယူဆတယ်။

အနာဂတ်ကာလ နိုင်ငံရေးမှာ အမျိုးသမီးများရဲ့ နိုင်ငံရေးမှာပါဝင်မှု ဆိုတာအပြင် အမျိုးသမီးတွေရဲ့ နိုင်ငံရေးမှာဦးဆောင်မှု ဆိုတဲ့အခန်းကဏ္ဍကို ပိုပြီး မြှင့်တက်လာစေချင်တယ်။ မြှင့်တက်လာလိမ့်မယ်လို့လည်း ယုံကြည်မှုရှိလင့်တယ်။ နိုင်ငံတကာမှာဆိုရင်လည်း ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ်၊ သမ္မတအဖြစ် တာဝန်ယူနေကြတဲ့ အမျိုးသမီးခေါင်းဆောင်တွေ အများကြီးပေါ်ထွက်လာတယ်။ ဒါဟာ အင်မတန်ကောင်းတဲ့ကိစ္စ ဖြစ်တယ်။ ကျမတို့နိုင်ငံမှာ အခက်အခဲ အဟန့်အတားတွေကြောင့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က သမ္မတဖြစ်ခွင့် မရခဲ့ဘူး။ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဆိုတဲ့နေရာမှာပဲ နေပြီးတော့ စီမံခန့်ခွဲရတဲ့ကိစ္စတွေ ရှိခဲ့တယ်။ ဒါပေမဲ့ လာမယ့်အနာဂတ်မှာ အဲ့ဒါတွေ မလိုတော့ဘူးလို့ မြင်တယ်။ တကယ်ကို တာဝန်ယူနိုင်တဲ့ အခြေအနေ၊ အနေအထားမျိုး ကျမတို့မှာ ရှိပြီးသားပဲ။ သူတို့တောင် လုပ်နိုင်လို့ရှိရင် ကိုယ်ဘာလို့ မလုပ်နိုင်ရမလဲ။ နိုင်ငံရေးသမားဆိုတာ ကိုယ်က နေရာတကာမှာ အလုံးစုံ သိနေရမယ်လို့ မဆိုလိုဘူး။ စီးပွားရေးကဏ္ဍ၊ ဥပဒေပိုင်းဆိုင်ရာကဏ္ဍ၊ ဘယ်ကဏ္ဍမှာမဆို ကိုယ့်ကို ကူညီမယ့် ပံ့ပိုးမယ့်သူတွေက ကိုယ့်ရဲ့တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုအပိုင်းမှာ မူတည်ပြီးတော့ အများကြီး ရှိလာနိုင်တယ်။ သေချာတာက ကိုယ်လုပ်ဖို့လိုတယ်။ ကိုယ်တာဝန်ယူတဲ့အပိုင်းမှာ ဘာတွေလုပ်ရမယ်ဆိုတာ သိနေဖို့ လိုတယ်။ ကိစ္စရပ်တိုင်းကို ကျွမ်းကျင်ဖို့ မလိုဘူး။ ဒီနိုင်ငံဟာ ဘယ်လိုဖြစ်သင့်တယ်ဆိုတဲ့ အပိုင်းကိုပဲ ကိုယ်ကနိုင်ငံရေးအရ သေသေချာချာ သိထားလို့ရှိရင် ရပြီ။

လာမယ့်အနာဂတ် ပြည်ထောင်စုအတွက် အခု ကျမတို့ ဆွေးနွေးနေကြ၊ ပြောဆိုနေကြတာ ရှိတယ်။ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စုကို သွားကြမယ်ဆိုပြီး ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်နေတာတွေ ရှိတယ်။ အပေါ်ကလာတဲ့ ဖက်ဒရယ်မျိုးမဟုတ်ဘဲနဲ့ bottom up federalism သွားကြမယ်လို့ ဆွေးနွေးတိုင်ပင် ညှိနှိုင်းနေကြတယ်။ အစုအဖွဲ့တွေကြားထဲမှာ သဘောတူညီချက်တချို့လည်း ရှိကြတယ်။ Subsidiarity လို့ခေါ်တဲ့ လူထုကို အခြေပြုတဲ့ အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့အစည်းတွေ ပေါ်ထွက်လာအောင် ဆောင်ရွက်မယ်ဆိုတဲ့ ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမှုတွေလည်း လုပ်နေကြတယ်။ ဆိုတော့ အဲ့ဒီလို အခြေအနေတွေက အမျိုးသားများနည်းတူ ကျမတို့အမျိုးသမီးတွေ ပါဝင်နိုင်ဖို့ အခင်းအကျင်း၊ အခွင့်အလမ်းကောင်းတွေလို့ ယူဆတယ်။ အဲ့တော့ လက်ရှိမှာ ကိုယ်ဆုပ်ကိုင်လို့ရနေတဲ့ အခွင့်အရေး၊ အခွင့်အလမ်းတွေကို နောက်မဆုတ်ဘဲ တာဝန်ယူကြ ပြီးတော့၊ ရှေ့ကို တဆင့်တက်လှမ်းပြီးတော့၊ ရှေ့ဆက်ပြီးတော့လည်း ဒီပြည်ထောင်စုရဲ့ ကောင်းမွန်တဲ့ အခင်းအကျင်းကို ဝိုင်းဝန်းဆောင်ရွက်ကြဖို့ လိုတယ်လို့ ယူဆပါတယ်။





# ပါတီဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခြင်း

## ၃၆ နှစ်ပြည့်အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားတွင်

### နာင်းဖို့ဖို့

## (အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး၊ အမျိုးသမီးများအဖွဲ့ချုပ်မြန်မာနိုင်ငံ - WLB)

### ပြောကြားသည့်အမှတ်တရစကား

ပထမဆုံးအနေနဲ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခြင်း ၃၆ နှစ်ပြည့်မှာ ဒီလို ဖိတ်ကြားတဲ့အတွက်၊ တက်ရောက်ခွင့် ပါဝင်ခွင့်ရတဲ့အတွက်လည်း ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။ ၃၆ နှစ်ပြည့် ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခြင်း အခမ်းအနားမှ မဟုတ်ဘဲ ကျန်ခဲ့တဲ့ နှစ်တွေမှာလည်း နှစ်တိုင်းလိုလို ပါဝင်တက်ရောက်ခွင့် ရတဲ့အတွက် အများကြီး ဝမ်းသာတယ်။ အများကြီး ကျေးဇူးတင်တယ်။ ဒီ ၃၆ နှစ်ပြည့် အခမ်းအနားမှလည်း ကျမတို့ အားအင်တွေ ရတယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ ၃၆ နှစ်တာကာလမှာ လုပ်ဆောင်ခဲ့တဲ့ လုပ်ငန်းတွေ၊ ဘယ်လိုမူဝါဒတွေ၊ ဘယ်လိုမျှော်မှန်းချက်တွေနဲ့၊ ဘယ်လိုနည်းဗျူဟာတွေနဲ့ ဘယ်လိုမျိုးလုပ်ဆောင်ခဲ့တယ်ဆိုတာ အစောပိုင်းမှာ ကျမတို့ကို ပြသသွားခဲ့တယ်။ အဲ့ဒီကနေ ကျမတို့ စိတ်ခွန်အားတွေ၊ အခြားအားအင်တွေ အများကြီးရပါတယ်။

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ အခုဆိုလိုရုံရင် ၃၆ နှစ်ဆိုတော့ တအားကို သက်တမ်း ရင့်တဲ့ နိုင်ငံရေးပါတီတခု ဖြစ်တယ်။ တပြိုင်နက်တည်းမှာ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ အနေနဲ့ မြန်မာနိုင်ငံမှာ ရှားပါးတဲ့ပါတီလိုမျိုးဖြစ်တယ်။ ဘာဖြစ်လို့လဲဆိုတော့ အဖိနှိပ်ခံလူတန်းစားတွေကို ကိုယ်စားပြုတဲ့ ပါတီဖြစ်တယ်။ အလုပ်သမားလူတန်းစား၊ ဖိနှိပ်ခံလူတန်းစား၊ လူ့လတ်တန်းစားတွေကို ကိုယ်စားပြုတဲ့ နိုင်ငံရေးပါတီ ဖြစ်တယ်ဆိုတော့ တကယ့်ကို ရှားပါးတဲ့ ပါတီတခုအနေနဲ့ တည်ရှိနေတာ ကျမတို့အနေနဲ့ အများကြီးဝမ်းသာတယ်။ တအားကိုလည်း လေးစားအားကျရတယ်။ ကျမတို့က လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီကို ပါတီတခုထက် ကျော်ပြီးတော့၊ ပါတီဆိုတဲ့ အကန့်အသတ်ထက်ကို ကျော်ပြီးတော့ နိုင်ငံရေးအင်အားစုကြီးတရပ်အနေနဲ့ အမြဲတမ်းမြင်တယ်။ အမြဲတမ်းပဲ လေးစားတန်ဖိုးထားရတဲ့ နိုင်ငံရေးအင်အားစုကြီးတရပ် ဖြစ်တယ်ဆိုတာကိုလည်း ၃၆ နှစ်ပြည့်မှာ ပြောချင်ပါတယ်။

ပြီးတော့ ဒီလူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဟာ စတင်ဖွဲ့စည်းတဲ့ အချိန်ကတည်းက တကယ့်ကို ခက်ခဲတဲ့၊ ကြမ်းတမ်းတဲ့ အချိန်ကာလတွေမှာ ဖွဲ့စည်းခဲ့တာဖြစ်တယ်။ စတင်ဖွဲ့စည်းခဲ့တဲ့ အချိန်ကစလို့ ဒီနေ့အချိန်ထိ တကယ့်ကို ခိုင်မာရှင်းလင်းတဲ့ မျှော်မှန်းချက်တွေရှိတယ်။ လုပ်ဆောင်ချက်တွေ၊ မူဝါဒတွေ ရှိတယ်။ တကယ့်ကို ရှင်းလင်းခိုင်မာတဲ့ မူဝါဒတွေရှိတယ်။ ပြီးတော့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီရဲ့ မျှော်မှန်းချက်တွေ၊ မူဝါဒတွေ၊ လုပ်ဆောင်ချက်တွေ ဆိုတာကလည်း တိုင်းရင်းသားပြည်သူ တရပ်လုံးက လိုလားနေတဲ့၊ မျှော်မှန်းတဲ့ မျှော်မှန်းချက်တွေနဲ့ တထပ်တည်းဖြစ်တာ တွေ့ရတယ်။ ၃၆



# ဘုံသဘောထားကိုချမှတ် စစ် ၃ စစ်ကိုအမြစ်ဖြတ်

## လူ့ဘောင်သစ် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (DPNS)



နှစ်လုံး ပြန်ကြည့်မယ်ဆိုရင် လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ဆိုပြီးတော့ စာပေတွေထဲမှာ ရှာဖတ်တာ ဖြစ်ဖြစ်၊ အခု အင်တာနက်ခေတ်တွေမှာဆိုရင် အင်တာနက်မှာ ဂူးဂဲလ်တွေမှာ ရှာပြီးတော့ လေ့လာကြည့်တဲ့ အခါမှာ တကယ်ကို သမိုင်းအစဉ်အလာကောင်းတဲ့ ပါတီတခုဖြစ်တယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ က ပါတီရဲ့ အကျိုးစီးပွားအတွက် ဘယ်လိုသော အခွင့်အရေးတွေ ရှိနေပါစေ၊ ပြည်သူတွေရဲ့ လိုလားချက်၊ ဆန္ဒတွေနဲ့ မကိုက်ညီဘူးဆိုရင်၊ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီအနေနဲ့ ကိုယ့်ရဲ့ ချမှတ်ထားတဲ့ မျှော်မှန်းချက်၊ ရည်ရွယ်ချက်တွေနဲ့ မူဝါဒတွေအပေါ်မှာပဲ အခိုင်အမာ ရပ်တည်ပြီးတော့ ဆောင်ရွက်တာ တွေ့ရတယ်။ အဲဒီအတွက် တကယ်ကို လေးစားအားကျရတဲ့ နိုင်ငံရေးအင်အားစုကြီးဖြစ်တယ်လို့ ကျမအနေနဲ့ ထပ်ပြောချင်တယ်။

နောက်တခုက အခု ၃၆ နှစ်ဆိုတော့ ဟိုအရင် generation အရင်မျိုးဆက်ကတည်းက ပေါ်ထွက်လာတဲ့၊ ဖွဲ့စည်းလာတဲ့ပါတီဖြစ်တယ်လို့ ပြောလို့ရတယ်။ သက်တမ်းရင့်ပြီးတော့ အရင်မျိုးဆက် တွေက စုဖွဲ့ထားတဲ့ နိုင်ငံရေးအင်အားစုကြီးဖြစ်တယ်။ နိုင်ငံရေးပါတီဖြစ်တယ် ဆိုပေမယ့်လည်း လူငယ်တွေ၊ အမျိုးသမီးတွေကို လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးတဲ့ နေရာမှာ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီက တအားကို ရှေ့ရောက်တယ်လို့ ပြောချင်တယ်။ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီမှာ လူငယ်တွေ၊ အမျိုးသမီးတွေကို လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးရုံတင် မကဘဲ ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုတဲ့ နေရာတွေမှာ၊ ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်တဲ့ နေရာတွေမှာလည်း အမျိုးသမီးနဲ့၊ လူငယ်တွေကို အခွင့်အရေးပေးတာ၊ ဆုံးဖြတ်ခွင့်ရှိတဲ့ နေရာတွေကို ပေးတာ ကျမတို့ တကယ်ကို လေးစားအသိအမှတ်ပြုရပါတယ်။

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီကို ကျမတို့အမျိုးသမီးများအဖွဲ့ချုပ်(မြန်မာနိုင်ငံ) အနေနဲ့ လက်တွဲလုပ်ဆောင်လာတာ တော်တော်ကြီးကို ကြာနေပြီ။ ကျမတို့အနေနဲ့ဆိုရင် လူ့ဘောင်သစ် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီဆီကနေ အမျိုးသမီးတွေ ဘာကြောင့်ပါဝင်ရလဲ၊ လူငယ်တွေ ဘာကြောင့်ပါဝင်ရလဲ ဆိုတာ ကျမတို့ကို မမေးဘူး။ Question မထုတ်ဘူး။ အမျိုးသမီးတွေပါဝင်မှုလို့ ပြောတဲ့အခါ၊ လူငယ်တွေရဲ့ ဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုမှု၊ လူငယ်တွေရဲ့ ပါဝင်မှုလို့ ပြောတဲ့အခါမှာ အများကြီးကို မေးခွန်းထုတ်ခံရတာတွေ ရှိတယ်။ အမျိုးသမီးတွေ ဘယ်လိုပုံစံနဲ့ ပါဝင်မလဲ၊ လူငယ်တွေ ဘယ်လိုပုံစံနဲ့ ပါဝင်မလဲ ဆိုတာပေါ့။ လုပ်နိုင်ပါ့မလား ပုံစံနဲ့ မေးခွန်းပေါင်းများစွာနဲ့ မေးလေ့ရှိကြတယ်။ ဒါပေမဲ့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်



ပါတီက အမျိုးသမီးတွေရဲ့ လုပ်ဆောင်နိုင်စွမ်းတွေကို မြှင့်တင်ပေးတယ်။ အသိအမှတ်ပြုတယ်။ ပံ့ပိုးတယ်။ လူငယ်တွေရဲ့ လုပ်ဆောင်နိုင်စွမ်း အရည်အသွေးတွေကို အသိအမှတ်ပြုပြီးတော့ တကယ့်ကို အခွင့်အရေး ပေးတာကလည်း ကျမတို့ တကယ့်ကို လေးစားအားကျ အမြဲတမ်း အသိအမှတ်ပြုရတဲ့ လုပ်ရပ်တစ်ခုလည်း ဖြစ်တယ်။ အခုဆိုရင် နှစ်ပေါင်း ၃၆ နှစ်မှာတင်မကဘဲ ၂၀၂၁ အာဏာသိမ်းပြီးတော့ နွေဦးတော်လှန်ရေး လို့ခေါ်တဲ့ ဒီတော်လှန်ရေးမှာလည်း လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီအနေနဲ့ တော်လှန်ရေးကို ပံ့ပိုးပေးခဲ့လို့ လုပ်ဆောင်နေတာ ကျမတို့ တွေ့ရတယ်။

၃၆ နှစ်မြောက် Documentary ဗီဒီယိုမှတ်တမ်းထဲမှာလည်း ဖော်ပြသလိုမျိုး တခြားသော တိုင်းရင်းသားအင်အားစုတွေနဲ့ရော၊ လူငယ်တွေ၊ အမျိုးသမီးတွေနဲ့ပါ အတူတကွ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင် နေတာလည်း ကျမတို့ တွေ့ရတယ်။ အခုဆိုရင်လည်း DPNS အနေနဲ့ ၂၀၂၁ နောက်ပိုင်းမှာ ပေါ်ထွက်လာတဲ့ အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအတိုင်ပင်ခံကောင်စီ (NUCC) လိုမျိုး၊ တဖက်မှာ NUCC ပြင်ပကနေ လုပ်ဆောင်နေတဲ့ အခြားသော Platform တွေ SIF လိုမျိုးတွေမှာ ဖြစ်ဖြစ်၊ ဒီနောက်ပိုင်းတွေမှာ Multi activist state တွေရဲ့ initiative တွေမှာရောပဲ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီအနေနဲ့ ပံ့ပိုးပေးခဲ့ ပါဝင်နေတာကို တွေ့ရတယ်။

အထူးသဖြင့်ကတော့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီသည် စစ်အာဏာရှင်စနစ် အမြစ်ဖြတ်ဖို့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု ရရှိဖို့၊ အဖိနှိပ်ခံလူတန်းစားတွေ လွတ်မြောက်ဖို့၊ တိုင်းရင်းသားပြည်သူ တွေရဲ့ အခွင့်အရေးတွေ၊ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်တွေ အပြည့်အဝရဖို့ ဆိုတဲ့နေရာမှာ တခုတည်း၊ တပုံစံတည်း လုပ်လို့မရဘူးဆိုတာ ကျမတို့ ယုံကြည်သလိုမျိုး လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီကလည်း ကျမတို့လို ယုံကြည်တယ်လို့ မြင်တယ်။ ၃၆ နှစ် ရှိပြီ။ ကျမတို့ရဲ့မျှော်မှန်းချက်တွေက ဒီနေ့ ဒီအချိန်ထိကို လုံးလုံးကြီး မရသေးတဲ့ အနေအထား ဖြစ်တယ်။ အထူးသဖြင့် ပါတီရဲ့ ရည်မှန်းချက်ပဲပြောပြော၊ ပြည်သူလူထုတစ်လုံး လိုလားတဲ့ ပြည်သူတွေရဲ့ မျှော်မှန်းချက်ဖြစ်တဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု၊ တကယ့်ကို ငြိမ်းချမ်းပြီး တော့ တရားမျှတမှုကိုအာမခံတဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီပြည်ထောင်စု ပေါ်ထွန်းဖို့ကို အနှောင့်အယှက် ဖြစ်နေတာက ခုနက ဗီဒီယိုမှာလည်း ပါသလို စစ်သုံးစစ်ပေါ့။ ကျမတို့ အမျိုးသမီးများအဖွဲ့ချုပ်(မြန်မာနိုင်ငံ) အနေနဲ့ဆိုရင်လည်း လွန်ခဲ့တဲ့ ကာလတွေမှာ DPNS နဲ့ လက်တွဲလုပ်ဆောင်ခဲ့တဲ့ အတွေ့အကြုံတွေ အများကြီးရှိသလိုမျိုး၊ လက်တွဲလုပ်ဆောင်ခဲ့တဲ့ အခွင့်အလမ်းတွေလည်း အများကြီးရှိသလိုမျိုး၊ ရှေ့ဆက်ပြီးတော့ ကျမတို့ရဲ့ မျှော်မှန်းချက်တွေကို အဟန့်အတားဖြစ်နေတဲ့ စစ်အာဏာရှင်အပြင် ဖိနှိပ်တဲ့ပုံစံဖြစ်တဲ့ တခြားသော ပါတီတွေ၊ ဝါဒတွေကို ကျမတို့ DPNS နဲ့ ထပ်ပြီး အတူလက်တွဲ လုပ်ဆောင်လိုတယ်ဆိုတာ ၃၆ နှစ်ပြည့် အခမ်းအနားမှာ ပြောရင်းနဲ့ ကျမရဲ့ အမှတ်တရစကားကို ဒီမှာပဲ အဆုံးသတ်ခွင့်ပြုပါ။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။





# ဖိအားလား၊ ဝန်းရံမှုလား၊ ဘာဖြစ်ဖြစ် အရေးမကြီးပါဘူး

လွန်းနေငြိမ်း

အာဆီယံနိုင်ငံတွေနဲ့ တရုတ်၊ ထိုင်း၊ အိန္ဒိယ စတဲ့ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ အလှုပ်အရှားတွေ ၂၀၂၄ နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ ပိုပြီး ခပ်စိပ်စိပ်ဖြစ်လာတာ တွေ့ရပါတယ်။ အချို့က ဖိအား၊ အချို့က ဝန်းရံမှု ဖြစ်ပါတယ်။ ဖိအားဆိုတာမှာလည်း ဘက် ၂ ဘက်လုံးကို ပေးတာလား၊ တဘက်ကို ဖိပြီး တဘက်ကို ဖော့ပေးတဲ့ ဖိအားမျိုး ဖြစ်နေသလား ဆိုတဲ့မေးခွန်းတွေ ရှိနိုင်ပါတယ်။

## အာဆီယံရဲ့ အားထုတ်ဆောင်ရွက်မှုများ

အာဆီယံနိုင်ငံတွေ ၂၀၂၁ ဧပြီလမှာကတည်းက သဘောတူညီချက် ၅ချက် (5 Points Consensus) ချခဲ့ကြတယ်။ စစ်ကောင်စီက လက်မှတ်ထိုးပြီး အပြန်ကတည်းက ကိုယ့်တိုင်းပြည် အခြေအနေနဲ့ သင့်လျော်တာကိုပဲလုပ်နိုင်မယ်လို့ မခန့်လေးစား စပြောတယ်။ လက်တွေ့လည်း ဘာတခုမှ ထိထိရောက်ရောက် မလုပ်ခဲ့ဘူး။ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်တာမျိုး လုံးလုံး မရှိခဲ့ဘူး။





















နောက်ဆုံးအနေနဲ့ ပြောချင်တာကတော့ ဒီအခမ်းအနားကို ကျင်းပရာမှာ ဖိတ်ကြားမှုအရ နည်းပညာပိုင်းအရ လိုအပ်မှု လွဲချော်မှု တစ်စုံတရာရှိခဲ့တယ်ဆိုရင်လည်း နားလည်ပေးကြပါလို့ တောင်းပန်ရင်းနဲ့ ကျေးဇူးတင်စကားကို နိဂုံးချုပ်ချင်ပါတယ်။

ဘုံသဘောထားကို ချမှတ်၊ စစ်သုံးစစ်ကို အမြစ်ဖြတ်  
စစ်အာဏာရှင်စနစ် မုချ ကျဆုံးရမည်။  
အရေးတော်ပုံ အောင်ရမည်။



## အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာလူ့အခွင့်အရေးနေ့လှုပ်ရှားမှု

ဒီဇင်ဘာလ (၁၀)ရက်နေ့မှ (၂၄)ရက်နေ့အထိ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ လူ့အခွင့်အရေးနေ့ အထိမ်းအမှတ်အဖြစ် လီဆူးလူငယ်အစည်းအရုံး- LYC သည် “ဌာနေလူမျိုးစုများ၏ တရားမျှတမှုသည် ငါတို့အားလုံး၏ တရားမျှတမှု” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် လူထုဟောပြောပွဲ၊ လူထုလှုံ့ဆော်မှုများနှင့် လှုပ်ရှားမှုများ လုပ်ဆောင်သွားရာတွင် လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (DPNS) နှင့် လူ့ဘောင်သစ်လူငယ် (YNS) ရဲဘော်များမှ သွေးစည်းညီညွတ်မှုကို ပြသကာ ဓာတ်ပုံကမ်ပိန်းတွင် ပူးပေါင်းပါဝင်ခဲ့ပါသည်။











မနားတမ်း လှုပ်ရှားသွားလာ လုပ်ကိုင်နေတတ်သူ။

သူဟာ တခြားလူငယ်တွေလိုပဲ စိန်ခေါ်ချက်တွေ အမျိုးမျိုးကို ဘယ်လို ရင်ဆိုင်ကျော်လွှား ခဲ့ရသလဲ ဆိုတာတွေကို အခါအားလျော်စွာ ကျနော်တို့ ပြောပြတတ်သူ။

(၅)

လှိုင်ကောလိပ်မှာ သတ္တဗေဒဘာသာတွဲနှင့် သူ တတိယနှစ်ကျောင်းသားအဖြစ် တက်နေတဲ့နှစ် မှာပဲ ရန်ကုန်စက်မှုတက္ကသိုလ်ကျောင်းသား ကိုဖုန်းမော် ကျဆုံးရတဲ့ ပြဿနာပေါ်လာတယ်။ ရိုးရိုးသားသား အေးအေးချမ်းချမ်း ဖြေရှင်းရမယ်ကိစ္စလေးကို ကြမ်းကြမ်းတမ်းတမ်း ကိုင်တွယ်ရမည့် ပြဿနာကြီးတခုအဖြစ် မရိုးမသား ပုံကြီးချဲ့လာတာ၊ မျက်ရည်ယိုဗုံး ဒါမှမဟုတ် မီးသတ်ကားလောက်နဲ့ လူစုခွဲပေးလို့ ရပါလျက်နဲ့ ဂျီသရီးတွေ၊ ဂျီဖိုးတွေသုံးပြီး ကျောင်းသားအုပ်စုထဲကို တရစပ်ပစ်ခတ်လိုက်တာ။ ကျောင်းသားတွေရဲ့ စက်မှုတက္ကသိုလ်ဝန်းကို ရန်သူရဲ့ အခိုင်အမာစခန်းကုန်းတခုလို သဘောထားပြီး ကျားတက်ထိုးရင်း ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက် သိမ်းပိုက်လိုက်တာ။ ကျဆုံးသွားတဲ့ ကျောင်းသားအလောင်းကို လွတ်လပ်စွာ သင်္ဂြိုဟ်ခွင့်တောင် မပေးဘဲ ကျောင်းသားတွေဆီက အတင်း ညတွင်းချင်း လုယက်သွားတာ စတဲ့ အချက်တွေဟာ ငြိမ်းငြိမ်းချမ်းချမ်း ပညာသင်ကြားလိုတဲ့ ကျောင်းသားတွေရဲ့ရင်ကို၊ ပြီးတော့ သူ့ရင်ကို တိုက်ရိုက်ကြီးကိုပဲ တည့်တည့်ထိမှန်ခဲ့ပါတယ်။

(၆)

ဒီလိုနဲ့ တံတားနီလှုပ်ရှားမှုထဲ သူရောက်လာခဲ့တယ်။ တဖြည်းဖြည်း တရွေ့ရွေ့ ပြည်လမ်း တလျှောက် ချီတက်လာတဲ့ ကျောင်းသားတွေရဲ့ တပ်ဦးကို သူရောက်သွားတယ်။

“ကျနော် အဲဒီတုန်းက ခေါင်းဆောင်လုပ်ရလိမ့်မယ်လို့လဲ ထင်မထားဘူး။ ကျောင်းသားလှုပ်ရှားမှု တခုကို ဦးဆောင်လှုပ်ရှားနိုင်လိမ့်မယ်လို့လည်း ကိုယ့်ကိုကိုယ် ယူဆမထားဘူး။ ဒါပေမဲ့ ပြောကြဆိုကြရင်း ကြွေးကြော်သံတွေ အောကြတိုင်ကြရင်း တပ်ဦးကို ရောက်မှန်းမသိ ရောက်သွားခဲ့ရတာ။”

(၁၀) နှစ်လောက်ကြာသွားတဲ့အခါမှာ သာယာဝတီအကျဉ်းထောင်ထဲမှာ ကျနော်တို့ သူ ပြန်ပြောပြတာပါ။

တံတားနီမှာပိတ်ပြီး နှစ်ဘက်ညှပ်ပြီး အရိုက်ခံရတော့ သူလည်း အရိုက်ခံရတယ်။ ဒါပေမဲ့ ပြေးတာမှန်သွားလို့ အဖမ်းတော့မခံရဘူး။ လှည်းတန်း၊ စံရိပ်ငြိမ်၊ (၆) မိုင်ခွဲဆိုတဲ့ နေရာတွေက သူ့နေရာတွေပဲ။ ဘယ်ကပြေးရင် ဘယ်ရောက်ပြီး ဘယ်ခြံစည်းရိုးကျော်ရင် ဘယ်ခြံထိရောက်တယ်ဆိုတာ သူသိပြီးသားပဲ။ ဒါကြောင့်လည်း သူ တံတားနီလူဖမ်းပွဲက လွတ်အောင် ရှောင်ထွက်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။

သူရှောင်ထွက်လို့ မရနိုင်တာက ဒီမိုကရေစီရရှိရေး၊ လူ့အခွင့်အရေး အပြည့်အဝရရှိရေး တိုက်ပွဲကြီးပါ။

(၇)

ရှစ်ဆယ့်ရှစ်အရေးတော်ပုံကြီးစပြု။



အရေးတော်ပုံကြီးကို ပုံသဏ္ဍာန်အမျိုးမျိုးနဲ့ ဝိုင်းဝန်းပုံဖော်ခဲ့ကြတဲ့ ကျောင်းသားတွေ၊ ကိုယ့်အလုပ် အဖွဲ့တွေနဲ့ကိုယ် စုစည်းကြ စုဖွဲ့ကြနဲ့။

သူလည်း ရကသကို ဦးဆောင်ဖွဲ့စည်းခဲ့တယ်။ နိုင်ငံရေး Generation Gap (မျိုးဆက် အဆက်ပြတ်မှု) ကာလကြီးတခု အသေအချာ ကြားခံခဲ့တာကြောင့် တစုတည်းတဖွဲ့တည်း ဖြစ်ဖို့ မလွယ်ခဲ့ဘူး။

ကိုညိုထွန်းတို့၊ ကိုထက်မိုးတို့ရဲ့ ရန်ကုန်ခရိုင် ကျောင်းသားများသမဂ္ဂ(ရကသ) ရှိသလို ကိုတင့်ဆန်းနှင့် ကိုပြုံးချိုတို့ ဦးဆောင်တဲ့ (ရကသ) ဆိုတာလည်း ရှိခဲ့တယ်။ အဲဒီလိုပဲ ကိုဘကျော်နှင့် သူ ဦးဆောင်တဲ့ (ရကသ) ဆိုတာလည်း ရှိပြန်တယ်။ သူတို့(ရကသ)မှာ အမှဆောင် ၁၀ ဦး ရှိပြီး သူ့အကို ကိုမျိုးမင်းယုလည်း အဲဒီ အမှုဆောင်ထဲမှာ ပါတယ်။ သူတို့အခုထိ တန်ဖိုးထား တခုတ်တရ ပြန်ပြောခဲ့တဲ့ အတွေ့အကြုံတခုကတော့ တကသမြက်ခင်းပြင်ကို ပထမဆုံးစရိုင်းတာ ကျနော်တို့ပဲ။ အဲဒီ ရှင်းထားတဲ့ မြက်ခင်းပြင်ပေါ်မှာ ကျနော်တို့ (ရကသ)ကို စုဖွဲ့ပြီး ပထမဆုံး သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲလုပ်တာ ကျနော် အရမ်း ဂုဏ်ယူတယ်ဗျာ။ အဲဒီဓာတ်ပုံ နောက်တနေ့ လက်ပွေ့လိုက်ရောင်းနေတဲ့ သတင်းစဉ်တွေမှာ ပါလာတော့ ကျနော်ဖြင့် ကြက်သီးတောင်ထတယ်။

ဒီလိုနဲ့ ဗကသများအဖွဲ့ချုပ်(ဗကသ)ကို ၂၈၊ ၈၊ ၈၈ နေ့မှာ တကသမြက်ခင်းပြင်မှာ ဖွဲ့ကြတော့ သူတို့ ရကသလည်း တက်ရောက်ခဲ့ကြပါတယ်။ သူတို့(ရကသ)ရဲ့ ကွန်စတီကျူးရှင်းမှာ “တခုတည်းသော ဗကသ ပေါ်ပေါက်လာသည့်အခါ ၎င်း(ဗကသ)တွင် ပူးပေါင်းပါဝင်ပြီး ယခုဖွဲ့စည်းထားသော အမှုဆောင် အဖွဲ့ကို ဖျက်သိမ်းမည်” ဟု ရေးသားထားတယ်လို့ သူက ပြောပြတယ်။ အဖွဲ့အစည်းတွေကလည်း





အမျိုးမျိုးရှိနေပြီ။ တခုနှင့်တခုကလည်း နားလည်မှုတွေ မပြည့်စုံနိုင်သေးတဲ့ အဲဒီကာလမှာ ကျနော်တို့ အဲဒီလို သဘောထားမျိုး ရေးဆွဲထားတာ မှန်တယ်လို့ ကျနော် အခုထိ ယုံကြည်တယ်လို့ ကျနော်တို့ သူပြောပြပါတယ်။

(၈)

စစ်အုပ်စုက အာဏာသိမ်းအပြီး နိုင်ငံရေးပါတီတွေ ထောင်ခွင့်ပေးလိုက်တော့ တောခိုမလား၊ ယူဂျီတပိုင်း (ရကသ)ပဲ ဆက်လုပ်မလား၊ ပါတီထောင်မလား။ အဲဒီ မေးခွန်းသုံ့လာ သူတို့လို ကျောင်းသားလူငယ်နုနုတွေကို အကြိတ်အနယ်စိန်ခေါ်ခဲ့တဲ့ မေးခွန်းတွေ ဖြစ်ခဲ့ပါသတဲ့။ ဒါပေမဲ့ သူတို့စဉ်းစားမိတာက ပိုမို ကြီးမားကျယ်ပြန့်တဲ့ နိုင်ငံရေးတာဝန်တွေကို အကျေပွန်ဆုံး ထမ်းဆောင်နိုင်ဖို့ဆိုရင် နိုင်ငံရေးပါတီတခုရှိဖို့ အသေအချာ လိုအပ်တယ်လို့ ကျနော်တို့ စဉ်းစားဖြစ်တယ်။ အဲဒီမှာ ဗကသရယ်၊ မကသရယ်၊ ကျနော်တို့ ရကသရယ် တိုင်ပင်ဆွေးနွေး ဖြစ်ကြတယ်။ နောက်တော့ ဗကသနှင့် ကျနော်တို့ပဲ ပေါင်းပြီး ကျနော်တို့ လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီကို အစပြု တည်ထောင်ခဲ့ကြတာပါ။

(၉)

၁၉၈၉၊ ဇူလိုင် (၁၀) ရက်နေ့။

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ဌာနရုံးချုပ် (ဆူးလေဘုရားလမ်းနှင့် အနော်ရထာလမ်း ထောင့်)၊ ရုံးခန်းဝရံတာမှာ အာဏာဖီဆန်ရေးတရားပွဲ ကျင်းပပြုလုပ်ကြတယ်။ ဒေါ်စုက “ဒီလိုသာ ဖမ်းလားဆီးလား လုပ်နေမယ်ဆိုရင် ကျမအနေနဲ့ နဝတ တပ်ကို ဖက်ဆစ်တပ်လို့ ခေါ်ရတော့မှာပဲ” လို့ ပြောဆိုလိုက်တဲ့ ဒီပွဲမှာ၊ ပါတီဥက္ကဋ္ဌ ကိုအောင်ဇေယျက “မောင်းပြန်ကို ဒေါင်းအလံနဲ့ တိုက်မယ်” လို့ ကြုံးဝါးလိုက်တဲ့ ဒီပွဲမှာ၊ သူက “ဤတံတား နီသလား၊ ဖြူသလား ပြည့်သူများ စဉ်းစားပါ” ဆိုတဲ့ မေးခွန်းကို ထုတ်လိုက်ပါတယ်။ ထောင်တန်တဲ့ မေးခွန်းဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။

ဤအာဏာဖီဆန်ပွဲအတွက် သူ့ကို ဥက္ကဋ္ဌအတူ စစ်ခုံရုံးက ပုဒ်မ(၃)နဲ့ တရားစွဲဆိုပြီး ထောင်ဒဏ် တသက်တကျွန်း ချခဲ့ပါတယ်။ အသက်က (၁၉) နှစ်၊ ထောင်ဒဏ်က အနှစ်(၂၀) နှင့်တူသော ကျွန်း။

(၁၀)

သူ့ဘဝဟာ အပြင်မှာတဝက် ထောင်ထဲမှာ တဝက်လို ဖြစ်လာခဲ့ရတယ်။ အခုဆို ထောင်ထဲမှာ (၁၆) နှစ် ပြည့်တော့မယ်။

ကျနော်တို့ကို နိုင်ငံရေးအရ ခေါင်းမထောင်ရဲအောင်၊ လူမှုရေး၊ ပညာရေးတွေကို ဘယ်လိုမှ အညွန့်မလူနိုင်အောင် စစ်အုပ်စုက လုပ်ထားတာ။ ကျနော်တို့ကို သူဖြစ်စေချင်တာ ဖြစ်မသွားအောင်၊ ကိုယ့်ကိုကိုယ် ထောင်ထဲမှာ ဖြစ်နိုင်တဲ့၊ ရနိုင်တဲ့ နည်းနာတွေနဲ့ လေ့လာရေးလုပ်ကြမယ်။ ကိုယ့်ကိုကိုယ် ဖြည့်ဆည်းကြရမယ်။

ဒါ ထောင်ထဲမှာ သူ့ကိုင်စွဲတဲ့ ပေါ်လစီ၊ ထောင်တွင်းနေထိုင်နည်း လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်လည်း ဖြစ်တယ်။ ဒီလမ်းညွှန်အရပဲ အကျဉ်းထောင်ထဲမှာ ရသမျှ စာတွေ၊ အကြောင်းအရာတွေ၊ သမိုင်းဆိုင်ရာ



အချက်အလက်တွေကို လေ့လာတယ်။ အထဲကို ဝင်လာသမျှ ဖန်တီးယူလို့ ရသမျှ စာအုပ်စာတမ်းတွေက လေ့လာတယ်။ သက်ရှိစာအုပ်များလို့ ခေါ်အပ်တဲ့ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားများထံက လေ့လာတယ်။

ဆွေးနွေးခြင်းဟာ အကောင်းဆုံးစာဖတ်ခြင်း ဖြစ်တယ် ဆိုတဲ့စကားဟာ အကျဉ်းထောင်ထဲ မှာတော့ ပိုပြီး မှန်ကန်တယ်။ ဆရာဦးခင်မောင်မြင့်၊ ဦးလှရွှေ၊ ဦးညိုဝင်း၊ ဦးဝင်းတင်၊ ဦးအုန်းကြိုင်၊ ဦးမန်းဒါဝိတ်နှင့် ရှေ့မီနောက်မီပုဂ္ဂိုလ်များဟာ သူ့အတွက် ဖတ်စရာ၊ လေ့လာစရာ သက်ရှိကျမ်းအစောင် စောင် ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ ပြီးတော့ သူနှင့် ခေတ်ပြိုင်များနှင့်လည်း အပြန်အလှန် ဖြည့်ဆည်းဖြစ်ကြတယ်။

(၁၁)

နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားတွေ ထောင်ထဲမှာ ဘယ်လို နေထိုင်သင့်သလဲ။ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားတွေရဲ့ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် အခြေခံအခွင့်အရေးတွေကို ဘယ်လိုကာကွယ် စောင့်ရှောက်ကြမလဲ ဆိုတာတွေကို ဦးဆောင်ဖို့ နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားအခွင့်အရေး ကာကွယ်ရေးကော်မတီ (ခွင့်/ကာကော်မတီ)ကို ဒေါက်တာဇော်မြင့်မောင် (အမရပူရမြို့နယ် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်)၊ ဗမာ့သိန်း(ဒတည)၊ ဦးစိုးမြင့် (၄၈၂)တို့နှင့် လူ့ဘောင်သစ် ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ကိုယ်စားပြုပြီး သူ ပါဝင်ဖွဲ့စည်းခဲ့ကြပါတယ်။ ဒီကော်မတီအနေနဲ့ ထောင်တွင်းသတင်းစုဆောင်းခြင်း၊ သတင်းဖလှယ်ခြင်း၊ သတင်းသုံးသပ်ခြင်းတွေ လုပ်နိုင်ခဲ့တယ်။ နိုင်ငံရေးအရ အထိမ်းအမှတ်ပြုရမည့် နေ့ရက်တိုင်းမှာ အထိမ်းအမှတ်ပွဲတွေ ကျင်းပ နိုင်ခဲ့တယ်။ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် စိန်ရတုအထိမ်းအမှတ် ကဗျာ၊ ဆောင်းပါး၊ ဝတ္ထုတွေပါတဲ့ စိန်ရတုစာစောင် တခုကို ထုတ်ဝေနိုင်ခဲ့တယ်။ အကျဉ်းထောင်အတွင်း လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများကို စာတမ်းတစောင် ပြုစုပြီး ဒီစာတမ်းကို ဆရာဦးဝင်းတင်က အချော ပြင်ဆင်ပေးပြီး မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ လူ့အခွင့်အရေး စောင့်ကြည့်သူ ကုလသမဂ္ဂသံတမန် မစ္စတာ ယိုဖိုယိုကိုတာထံသို့ (၁၉၉၅) ဇူလိုင်မှာ ပေးပို့နိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီအတွက်လည်း အင်းစိန်ထောင်အတွင်း နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားတွေထားတဲ့ တိုက်ခန်းဟူသမျှ ၁၉၉၅ ခု နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ မြေလှန်ရှာဖွေခံခဲ့ရတယ်။ ပါဝင်ပတ်သက်သူလို့ထင်ရသူ ၆၂ ဦးကို စစ်ခွေးတိုက်ပွဲပြီး စစ်ကြောရေးလုပ်တယ်။ ထောင်ကမကိုင်တော့ဘဲ စစ်ထောက်လှမ်းရေးက တိုက်ရိုက်ကိုင်တယ်။ ပြီးတော့မှ အမှုတွဲတခု အသေအချာ ပြင်ဆင်ပြီး ထောင်ထဲမှာပဲ စစ်ခုံရုံးဖွဲ့စစ်ဆေးပြီး ထောင်ပြန်ချတယ်။ တကယ် ရုံးတင်ပြီဆိုတော့ ၆၂ ယောက်လုံး မတင်တော့ဘူး။ ၂၄ ယောက်ကိုပဲ တင်တယ်။ အဲဒီ ၂၄ ယောက်မှာ တော့ တချို့က ၅ နှစ် ၊ တချို့က ၇ နှစ်၊ တချို့က ၅ နှစ် + ၇ နှစ်၊ သူက အဲဒီ ၂ မှုပေါင်း ၁၂ နှစ် သမားတွေထဲမှာ ပါတယ်။

(၁၂)

ကျနော် သတိထားကြည့်မိသလောက်ဆိုရင် သူ့အမြင်က ရှင်းပြီး သူ့ရပ်တည်ချက်က ကောင်းပါတယ်။ ဦးအောင်မေသူ အမြဲပြောတတ်တဲ့ “ever strong, never down” ဆိုတာထဲမှာ သူ့အမြဲရှိတယ်။ သူ့ကို စစ်ထောက်လှမ်းရေးက လာပြီးအင်တာဗျူးတိုင်း သူက သူ့ယုံကြည်တဲ့အတိုင်း ရဲရဲမြဲမြဲတယ်။ လာမေးတဲ့အကြိမ်ရေက မနည်းဘူး။ ဒါပေမဲ့ ဘယ်အခါမှ သူ့အဖြေကို စစ်ထောက်လှမ်းရေး က သဘောမတွေ့သွားဘူး။



လွတ်တာ၊ မလွတ်တာက သူတို့အပိုင်းပါ။ ကျနော်တို့ဘက်ကတော့ ကိုယ်ယုံကြည်တဲ့အတိုင်း ပြောရဲဖို့၊ ပြောဖြစ်ဖို့ပဲ အရေးကြီးတယ်လို့ သူခံယူထားတာပါ။ မစ္စတာပင်ညွှန်း (ကုလသမဂ္ဂရဲ့ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ လူ့အခွင့်အရေးကိုယ်စားလှယ်) သာယာဝတီအကျဉ်းထောင်ကို လာတွေ့စဉ်ကလည်း ထောင်ထဲက အခြေအနေအရပ်ရပ်ကိုရော၊ ကျနော်တို့အားလုံးရဲ့ ယုံကြည်ချက်ဖြစ်တဲ့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေး အဖြေရှာရေး လမ်းကြောင်းကိုရော သူ ပင်ညွှန်းကို အသေအချာ ပြောပြလိုက်နိုင်ပါတယ်။

သူနဲ့ကျနော် တိုးတိုးတိတ်တိတ် စကားတွေ အများကြီး ပြောဖြစ်တယ်။ အပြန်အလှန် ဝေဖန်၊ အပြန်အလှန် အကြံပြု၊ အပြန်အလှန် အကူအညီပေးကြရင်း သာယာဝတီအကျဉ်းထောင်ရဲ့ နေ့ရက်များကို ကျယ်ဝန်းတဲ့ အဓိပ္ပာယ်တွေ ရှိစေခဲ့ပါတယ်။

(၁၃)

၂၀၀၄ ဖေဖော်ဝါရီ လကုန် တရက်မှာ ကျနော်တို့ကို “နှုတ်ဆက်တဲ့ စကားပိုင်းတခု” သီးသန့်(ခ) တိုက်ထဲမှာ သူတို့ဦးစီးပြီး လုပ်ပေးကြပါတယ်။ “မနက်ဖြန် မေလ (၁) ရက်နေ့မှာ ရဲဘော်တို့ အပြင်ရောက်ကြတော့မယ်။ အပြင်ရောက်ကြပြီ ဆိုတဲ့အခါ ...”

သူများလွတ်တော့မယ်ဆိုတိုင်း ကိုယ်ဟာ ဒီလို နှုတ်ဆက်ခဲ့ဖူးတာ ကြိမ်ရေမနည်းတော့ဘူး။ အခု သူများက ကိုယ့်ကို နှုတ်ဆက်နေပြီဆိုတဲ့အခါ ကျနော် ဝမ်းသာတာထက် ဝမ်းနည်းတာက ပိုများနေမိတာ အမှန်ပါ။ ကျနော်တို့ မတ်လ ၁ ရက်နေ့မှာ သူတို့ကို နှုတ်ဆက်ထွက်ခွာခဲ့ပါပြီ။ အုတ်ရိုးကြီးရဲ့ အပြင်ဘက်ကို ထွက်လိုက်တဲ့ တချိန်တည်းမှာ မမြင်ရတဲ့ အုတ်ရိုးကြီးတခု ဆက်ရှိနေသေးတယ် ဆိုတာကို ကျနော်အသိထဲမှာ နက်နက်ရှိုင်းရှိုင်းကြီး ခံစားနေမိတယ်။ အဲဒီ မမြင်ရတဲ့ အုတ်ရိုးကြီးကို ဖြိုချပစ်နိုင်ရင် မြင်ရတဲ့အုတ်ရိုးတွေ အလိုလိုပြိုကျသွားမယ်ဆိုတာ ... ကျနော် အသေအချာ ယုံကြည်တယ်။

“ချစ်ခြင်းကို ချစ်ပါ။ မုန်းခြင်းကို မုန်းလိုက်ပါ။ တက်မက်မှုတွေကို ဖိနှိပ်ချုပ်ပြီး တခါတခါ ခေါင်းအုံးလုပ်ရတဲ့အဖြစ် တံခါးမရှိတဲ့ အလုံပိတ်အုတ်ဂူကြီးကို ငါ့ချွေးတွေနဲ့ စိမ်းလန်းခွင့် မပေးဘူး”

ဗဟုလွင်ပြင်ရဲ့ ကဗျာတပိုင်းတစကို ရွတ်ကြည့်နေမိရင်း တံခါးမရှိတဲ့ အလုံပိတ်အုတ်ဂူကြီးတွေ ထဲက တန်ဖိုးမဖြတ်နိုင်တဲ့ ရဲဘော်ညီအကိုများရဲ့ လွမ်းမောဖွယ် အကြောင်းအရာတွေကို ပြန်တွေးတောရင်း ကျနော်ကို တင်ပေးလိုက်တဲ့ ပြည်-ရန်ကုန် အမြန်ယာဉ် (Express) ကြီးဟာ ပြည်လမ်းမပေါ်က တံလျှပ်တွေကြားမှာ တရိပ်ရိပ် ပြေးလွှားလို့ ...။

သာယာဝတီထောင်ကြီးရဲ့ အုတ်ရိုးညစ်ညိုညိုကြီးဟာ ရိတ်သိမ်းပြီးစ ရိုးပြတ်လယ်ကွင်းတွေရဲ့ နောက်မှာ ခပ်ပြပြ မှန်ရီရီ ကျန်ရစ်လို့ ...။

**ဖွန်မိုင်း**

၅၊ ၇၊ ၂၀၀၅။



# ပါတီ၏အခြေခံနိုင်ငံရေးရပ်တည်မှု

- (က) ပါတီသည် မိမိတိုင်းပြည်၏ နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး ပြဿနာများအား ချဉ်းကပ်ရာတွင် လည်းကောင်း၊ ဒေသတွင်းပြဿနာများနှင့် နိုင်ငံတကာရှိ ဒီမိုကရေစီရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် တည်ငြိမ်ရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာများအား ချဉ်းကပ်ရာတွင်လည်းကောင်း၊ လူသားတို့ ဖြတ်သန်းတိုးတက်ခဲ့ရသော လူမှုလက်တွေ့အပေါ်တွင် အခြေခံ၍ စဉ်းစားဆောင်ရွက်မည်။ (လူမှုရေးလက်တွေ့ဟု ဆိုရာ၌ လူ့အဖွဲ့အစည်းအဆင့်ဆင့် ဖြစ်ပေါ်တိုးတက်မှု၊ လူတန်းစားတိုက်ပွဲ၊ ကုန်ထုတ်လုပ်ရေး ဖြစ်ပေါ်တိုးတက်မှု၊ နိုင်ငံရေးဘဝ၊ ဝိဇ္ဇာ-သိပ္ပံ ပညာဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုတို့ အပါအဝင်ဖြစ်သည်။
- (ခ) ပါတီသည် လူတိုင်းချင်းစီ၏ အတွေးအခေါ်၌ “လူတန်းစားလက္ခဏာ ဖော်ပြချက်ရှိသည် ဟူသော အခြေခံအား ဆုပ်ကိုင်လျက် တိုင်းပြည်အတွင်း၊ နိုင်ငံတကာလှုပ်ရှားမှုများအတွင်း အဖိနှိပ်ခံ လူတန်းစားများဘက်မှ အစဉ်ရပ်တည်ကာကွယ် စောင့်ရှောက်သွားမည် ဖြစ်သည်။
- (ဂ) ပါတီသည် ဒီမိုကရေစီရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ အမျိုးသားသွေးစည်းညီညွတ်ရေးတို့ကို တည်ဆောက်တိုးချဲ့ ကာကွယ်ရာတွင် မိမိတို့၏ လူမှုရေးလက်တွေ့ကို သော့ချက်ကျသော အဖြေရှာမှုအဖြစ် ဆုပ်ကိုင်သွားမည်။ ပါတီသည် ဒီမိုကရေစီဘောင်အတွင်း တရားမျှတမှုအား အခိုင်အမာ တောင်းဆိုပြီး အလုပ်သမား၊ လယ်သမား၊ လူလတ်တန်းစား၊ အမျိုးသားဓနရှင်စသော အဖိနှိပ်ခံ ပြည်သူတို့၏ အခွင့်အရေးများ အပြည့်အဝ ရရှိရေးအတွက် အစွမ်းကုန် ဆောင်ရွက်သွားမည်။ ထို့အပြင် လူမျိုးရေးအရ၊ ယဉ်ကျေးမှုအရ၊ ဘာသာရေးအရ၊ လိင်အရ ဖိနှိပ်ခွဲခြား ဆက်ဆံမှုများကို တိုက်ဖျက်သွားမည် ဖြစ်သည်။
- (ဃ) မိမိတိုင်းပြည်နှင့် နိုင်ငံတကာပြဿနာများအား ဖြေရှင်းကြရာတွင်လည်း ပါတီအနေဖြင့် တိုင်းပြည်အတွင်းရှိ အဖိနှိပ်ခံပြည်သူတို့၏ သွေးစည်းညီညွတ်မှု၊ နိုင်ငံတကာပြည်သူတို့၏ သွေးစည်းညီညွတ်မှုဆိုင်ရာ လှုပ်ရှားမှုများဖြင့်သာ အောင်ပွဲခံနိုင်မည်ဟု ယုံကြည်သည်။

လူ့ဘောင်သစ်ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ပါတီဝင်လက်စွဲ မှ  
 (၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၉၊ ၂၀၊ ၂၁ ရက်များတွင် ကျင်းပပြုလုပ်သည့် ပထမအကြိမ် နိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ ပါတီစုံညီ အစည်းအဝေးက အတည်ပြုသည်။)